
Lekcia: Ž 43                                              Kázeň: Mt 13, 51-58

Bratia a sestry,
počuli sme slová, ktorými sa uzatvára 13. kapitola Evanjelia podľa Matúša. Celá

kapitola je tvorená Ježišovými podobenstvami. Ježišova reč v podobenstvách trvala celý
deň.

Všetky podobenstvá sa týkali kráľovstva nebeského. Ježiš sa v závere pýta ľudí, či
rozumejú tomu, čo chcel povedať. Keď  Ježišovi poslucháči odpovedali áno, povedal, že
kto sa učil o Božom kráľovstve, tak je učiteľ. Ak učeníci správne pochopili Majstra, tak
sú  aj  pravými  učiteľmi.  Ježiš  vysiela  učeníkov  do  celého  sveta,  aby  z  ľudí  robili
Ježišových učeníkov. Z učeníkov sa tak stávajú učitelia. Učeníkmi sú stále, pretože majú
svojho Majstra Ježiša Krista. Zároveň sú aj učiteľmi, pretože majú ďalej odovzdávať to,
čo sami prijali. Ježiš ich prirovnáva k hospodárovi, ktorý rozdáva to, čo nazhromaždil. Z
komory vynáša nové aj  staré.  Oboje má svoju hodnotu. Nové veci nečinia staré veci
neužitočnými. Pán Ježiš povedal, že neprišiel zrušiť zákon, ale naplniť ho. Nová zmluva
nadväzuje na starú a činí ju úplnou. Biblia sa skladá zo Starého a Nového zákona. V
minulosti boli pokusy odstrániť Starý zákon. 

Starý a Nový zákon však patria k sebe a spolu tvoria Bibliu.  Aj v Starom aj v
Novom zákone sa píše o Božom milosrdnom prístupe k človeku. Obidva zákony svedčia
o Božej záchrane. Nový zákon nemá prednosť pred Starým. Jeden bez druhého nie je
kompletný.  Máme rovnako čítať aj  Starý aj  Nový zákon, pretože v nich nachádzame
pravé slovo Božie.

Ďalej sa v dnešnom texte píše,  že Ježiš odtiaľ odišiel.  Keď vyučoval zástupy v
podobenstvách, bol pri mori. Nezostal tam. Ježiš ide ďalej a znova vyučuje. Keď Ježiš
začal učiť vo svojej domovine, prvá reakcia jeho poslucháčov bola plná obdivu. Čudovali
sa a hovorili: Odkiaľ je u Neho taká múdrosť a divy? Boli to Ježišovi krajania, takže o
Ježišovi  veľa  vedeli.  Vedeli,  že  Ježišov  otec  bol  tesár.  Pznali  aj  Jeho  matku  Máriu.
Ježišovi  súrodenci  žijú  medzi  nimi,  takže  dobre  poznajú  aj  ich.  Na  inom mieste  sa
dočítame,  že  aj  Ježiš  ovládal  rovnaké  remeslo  ako jeho pozemský otec,  aj  Ježiš  bol
tesárom. Ježišovi krajania si myslia, že vedia o Ježišovi všetko. Ježiš mal v tedy okolo 30
rokov. Vo vtedajšom židovskom chápaní  sa človek stával  dospelým až zavŕšením 30.
roku života. Ježiš bol teda v ich očiach veľmi mladý. Keď mal Ježiš ešte len 12 rokov, už
vtedy vedel znalcom zákona múdro odpovedať. Aj vtedy sa ľudia čudovali.

Ďalšia reakcia je pohoršenie. Ľudia v Ježišovom domovskom meste predpokladali,
že vedia o Ježišovi všetko, a preto ho odmietli. Ježišova múdrosť a divy ich neviedli k
pokore  a  k  tomu,  aby  si  Ježiša  vážili.  Mysleli  si,  že  Ježiša  dobre  poznali  a  pritom
nevedeli to najdôležitejšie, a to že Ježiš je Boh. 

Vytvorili si o Ježišovi svoj obraz. Mali predsudky. Ježiša zaškatuľkovali. Ježiš im
svojou múdrosťou a svojimi činmi narúšal ich predstavy. Vo svete je to často tak, že
ľudia si vážia toho, kto má nejaké vysoké postavenie. Ježiš bol pre nich iba obyčajný
tesár, ktorý pochádza z obyčajnej rodiny. Ježiš dobre vystihol aj túto situáciu. Opísal ju
pomocou príslovia, ktoré sa vtedy používalo: „Nikde nie je prorok bezo cti, iba ak vo
svojej otčine a vo svojom dome.“
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Ježišova múdrosť a divy neviedli tých, ktorí ho poznali k viere, ale k nevere. Preto
je aj v závere dnešného textu napísané, že pre ich neveru, tam neurobil mnoho divov.
Viera nestojí na dôkazoch, ani na zázrakoch. Mnohí ľudia hovoria, že keby im sa im Boh
ukázal, alebo keby urobil nejaký div alebo zázrak, tak by v Neho začali veriť. Kto však
veriť nechce, tak toho nič nepresvedčí. Izraelci putovali po púšti a Boh sa o nich zázračne
staral. Dal im vodu zo skaly. V Mojžišových knihách by sme sa dočítali ešte o mnohých
iných zázrakoch, a predsa Izraelci si urobili zlatú modlu a neverili v Boha. Rovnako aj
Peter, keď v mene Ježiša Krista uzdravil chromého, tak veľkňazov to neviedlo k viere.
Ježiš robil  veci,  ktoré môže robiť iba Boh, a predsa koľko málo bolo tých, ktorí  Ho
nasledovali.

Zázraky vieru nevytvárajú. Viera je rozhodnutie spoliehať sa v to, čo nevidíme, ani
nemôžeme dokázať. Tam, kde je viera, tam sa zázraky dejú každý deň. Kto verí v Boha,
tak si uvedomuje, že každý nový deň a každodenný chlieb nie sú samozrejmosti, ale že sú
to dary od Boha. Ježiš vo svojej otčine neurobil mnoho divov, pretože Jeho divy majú
prehlbovať už existujúcu vieru. Viera nestojí na prežitých divoch, ale viera je otvorená
pre Božie predivné konanie.

Spomeniem v tejto  súvislosti  aj  jedno Ježišovo  podobenstvo z  Evanjelia  podľa
Lukáša.  Je  to  podobenstvo  o  boháčovi  a  chudobnom  Lazarovi.  V  spomínanom
podobenstve  zomreli  aj  boháč  aj  chudobný Lazar.  Lazar  sa  dostal  na  miesto,  kde  je
Abrahám. Boháč sa zase dostal do podsvetia, kde trpel v mukách. Boháč však z toho
miesta, kde bol, mohol vidieť Abraháma a prosil ho, aby niekto varoval jeho päť bratov
predtým,  čo  ich  čaká,  aby  sa  aj  oni  nedostali  tam,  kde  je  on.  Abrahám  boháčovi
odpovedal: Majú Mojžiša a prorokov, nech ich poslúchajú! Boháč však odvetil: Nie, otec
Abrahám,  ale  keby  niekto  z  mŕtvych išiel  k  nim,  kajali  by  sa.  Odpovedal  mu:  Keď
Mojžiša a prorokov neposlúchajú, nedajú sa presvedčiť, ani keby niekto z mŕtvych vstal.
Keď niekto odmieta veriť, tak ho nepresvedčí ani ten najväčší zázrak.

Ježiš Kristus vstal z mŕtvych, a tak potvrdil svoje slová o tom, že je vzkriesenie a
život. V Ježišovom mene máme život večný a pokoj s Bohom. Ježiš kvôli hriechom,
ktoré páchajú ľudia, išiel na kríž. Všetko to vytrpel kvôli nám. Predsa však je na svete
veľa ľudí, ktorí odmietajú veriť v Krista, alebo si vieru nevážia a berú ju na ľahkú váhu.
Aj my sme dnes počuli slová o Ježišovi Kristovi a je na nás, či sa vo viere spoľahneme
na Krista a na Jeho slovo, alebo či sa nad Kristom pohoršíme a odmietneme ho. Amen.

Vypočujme si slová napomenutia, ako sú zapísané v liste Židom 12. k.: 
Preto aj my, keďže máme toľký oblak svedkov okolo seba, zložme všetko, čo nám je na
ťarchu, i hriech, ktorý nás tak ľahko opantáva, a buďme vytrvalí v zápase, ktorý máme
pred sebou. Hľaďme na Ježiša, Pôvodcu a Dokonávateľa viery, ktorý napriek radosti, čo
Ho čakala, pretrpel kríž; pohrdol potupou a posadil sa na pravici Božieho trónu. Myslite
na Toho, ktorý zniesol taký odpor hriešnikov proti sebe, aby ste neustávali a neklesali na
duchu. 

Pokoj Boží, ktorý prevyšuje každý ľudský rozum, ten nech háji a ochraňuje vaše srdcia i
vaše mysle v Kristovi Ježišovi našom Pánovi. Amen.
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